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Több lakást, gyorsabban 
és szilárd árakon! 

Bondor József miniszter látogatása Szsgeden 

Kadar János Bezetéséuel: 

Párt- és állami 
küldöttségünk meg-
érkezett Moszkvába 

AcsS. Sándor felrétele 
Tanácskozás a megyei pártbizottságon as építésügyi és városfejlesztési miniszterrel 

Tegnap Szegedre látoga-
tott Bondor József, építés-
ügyi és városfejlesztési mi-
niszter, hogy Csongrád me-
gye és Szeged város párt- és 
tanácsi vezetőivel megbe-
szélje, egyeztesse mindazo-
kat az építési, tervezési és 
építőanyag ellátási tenniva-
lókat, amelyek megvalósítá-
sa a helyi szervek, vállalatok 
és a minisztérium közös 
feladata. A miniszter előbb 
a Délmagyarországi Építő 
Vállalatot kereste feí, ahol 
Sipos Mihály igazgatóval és 
Molnár Sándorral, a válla-
lati pártbizottság titkárával 
tárgyalt 

A megyei pártbizottságon 
tartott munkaértekezleten 
részt vett Győri Imre, az 
MSZMP Központi Bizottsá-
gának tagja, a Csongrád 
megyei pártbizottság első 
titkára dr. Komócsin Mi-
hály, a Csongrád megyei 
tanács elnöke. Szabó Sán-
dor, a megyei pártbizott-
ság titkára, dr. Ozvald Im-
re, az MSZMP Szeged vá-
rosi bizottságának titkára, 
Takács János, a szegedi 
városi tanács elnökhelyette-
se, Papdi József, a megyei 
pártbizottság osztályvezető-
je és Horváth Gyula, a me-
gyei pártbizottság munka-
társa. A miniszter meghall-
gatta azokat a gondokat, 
amelyek nehezítik a Csong-
rád megyei és szegedi beru-
házások, különösen a lakás-
építkezések, valamint a la-
kótelepi járulékos létesít-
mények: iskolák, óvodák, 
bölcsődék, üzletek stb. gyor-
sabb megvalósítását. Szóba 
került az is, hogy környe-
zetünkben még mindig fe-
szültség van a beruházási 
piacon. Hangsúlyt kapott az 
építőipari árak alakulása is. 

Részletesen tájékoztatta 
Bondor József a Csongrád 
megyei és szegedi párt- és 
tanácsi vezetőket az orszá-
gos tervekről, amelyekbe 
szervesen illeszkedik kör-
nyezetünk építési és város-
fejlesztési programja is. El-
mondta, hogy több új intéz-
kedés várható a következő 
esztendőben, s újabb építő-
anyag-ipari vállalatok ter-
melése segít majd a ma még 
meglevő gondokon. A mi-
nisztérium a közeljövőben 
létrehoz egy árellenőrző 
szervezetet, s szigorúan be-
tartatják az építőipari vál-
lalatokkal a hatóságilag 
megállapított árakat 

A miniszter és a megyei, 
illetve szegedi városi párt-
és tanácsi vezetők között 
lezajlott kölcsönös tájékozta-
tás igen hasznosnak bizo-
nyult, s mint ahogyan az el-
múlt evekbe^ úQí is 

elősegítette a közös érde-
kek egyeztetését, a tervekben 
meghatározott feladatok za-
vartalanabb végrehajtását. 

A tanácskozás után Bon-
dor József válaszolt lapunk 
munkatársának kérdéseire. 

— Legnagyobb gondunk a 
lakás, mivel kevés van be-
lőle. Hogyan lehetne többet 
építeni? Felépül-e az a 400 
ezer lakás, amelyet a negye-
dik ötéves tervidőszakra 
meghatároztunk? A minisz-
ter elvtárs biztosítva látja-e 
a Központi Bizottság leg-
utóbbi határozatában is fel-
említett követelményt, hogy 
„...a lakásépítési terv ke-
retében a Budapestet és az 
öt kiemelt várost arányosan 
megillető lakások felépülje-
nek." 

— A negyedik ötéves terv-
re előirányzott 400 ezer la-
kás felépül 1975 végére, leg-
feljebb a struktúrájában 
lesznek némi eltérések, de a 
lakásszám meglesz. Ami a 
kiemelt öt nagyvárost illeti, 
így Szegedet is, itt semmi-
féle elmaradás nem lehetsé-
ges. Azért is fontos e nagy-
városok lakásépítkezése, 
mert az országos település-
fejlesztési tervben mint von-
záskörzetek szerepelnek, aho-
vá milliós, vagy annál is 
nagyobb lélekszámú terület 
gravitál. Ezek a városok va-
lamelyest ellensúlyozzák a 
főváros-centrikusságot, és a 
Budapestre való áramlás 
helyett e centrumok felé irá-
nyíthatják a természetes 
mozgást. A minisztérium ki-
emelten foglalkozik az öt 
nagyváros építési feladatai-
val, többek között azért va-
gyok most itt. Szegeden is. 
További segítséget nyújtunk 
a munkásoknak, hogy ked-
vezőbb anyagi áldozatok 
árán jussanak lakáshoz. 
Most a felmérés következik 
és a jövő év eleién már tisz-
tázzuk. hogy milyen kedvez-
ményeket tudunk biztosíta-
ni. A lakásárakkal kapcso-
latban elmondhatom, hogy 
az árjegyzék elkészült, s 
alkalmas arra. hogy az úgy-
nevezett nulla Szint feletti 
építkezések árait fixnek te-
kintsék. amely nem változ-
hat csak a hatósági intézke-
dések alapján, de akkor is 
legfeljebb plusz—mínusz 5 
—6 százalékos arányban. A 
választék bővítését érdemes 
előtérbe helyezni, s példá-
ul az állami hitellel is tá-
mogatott magánépítkezések-
nél több variációt kínálni a 
megrendelőknek. 

— Nagy gondot okoz kü-
lönösen Szegeden, hogy a 
lakásokkal együtt. paeu leg-

alább azokat gyorsan követ-
ve nem épülnek fel az üz-
letek, iskolák, óvodák, böl-
csődék, elsősorban a több 
ezer lakást magábaölelö la-
kónegyedekben. Ebben mi-
lyen segítséget, vagy taná-
csot tud adni a minisztéri-
um? Hasonló problémát je-
lent az építőiparban az úgy-
nevezett második vonal 
technikai és technológiai 
színvonalának elmaradása az 
első vonaltól, a lakások 
szerkezeti elemeinek gyors 
elkészítésétől és összeszere-
lésétől. Ebben a tekintetben 
várható-e valamilyen előre-
haladás? 

— Ha áll a ház, az még 
nincs készen. Sajnos, a szer-
kezeti előnyöket ma még 
nem tudja követni a szere-
lőipar, a második vonal, 
persze a befejező munkák 
még sokáig több időt vesz-
nek igénybe, mint az épü-
letek szerkezeteinek össze-
állítása. Lehet azonban vál-
toztatni a munka szervezé-
sén, műhelyekben előállíta-
ni szerelvényeket, csöveket, 
erre a házgyári pontos mé-
retek lehetőséget adnak. Azt 
kell elérni, hogy a házgyá-
rakból minél jobban előké-
szített lakásokat szállítsanak 
a helyszínre, hogy a végén, 
csak valóban összeszerelni, 
beállítani kelljen, hogy a 
helyszínen már egyre keve-
sebb munkára legyen szük-
ség. Visszatérve a kérdés 
első részére: a lakónegye-
dek járulékos létesítményei 
valóban késnek és sok 
bosszúságot okoznak a la-
kosságnak. Ebben segíthet 
a korszerű és előregyártott 
termékek felhasználása és 
bizonyos átcsoportosítás az 
építőipari vállalatok berkei-
ből is. Valószínű tudunk se-
gíteni a szegedi gondokon 
azzal, hogy más megyékben 
levő építőipari vállalatok 
szerelőipari kapacitásábó1 

juttatunk ide. Hangsúlyo-
zom. az építőiparban a jövő 
év egyik legfontosabb fel-
adata az. hogy tovább javul-
jon a munka szervezettsége, 
a munkafegyelem és az épít-
mények minősége, csak az 
ilyen előrehaladás és válto-
zás adhat garanciát arra, 
hogy később még nagyobb 
eredménnyel végezzük ten-
nivalóinkat — fejezte be 
válaszait Bondor József épí-
tésügyi és városfejlesztési 
miniszter. 

<iazrtagh btváa 

Kedden délután Kádár 
Jánosnak, az MSZMP Köz-
ponti Bizottsága első titká-
rának vezetésével magyar 
párt- és állami küldöttség 
érkezett a szovjet fővárosba, 
hogy részt vegyen a Szov-
jetunió fennállásának ötve-
nedik évfordulójával kapcso-
latos központi ünnepségeken. 

A delegáció tagjai: Lo-
sonczi Pál, az Elnöki Ta-
nács elnöke, az MSZMP 
Központi Bizottságának tag-
ja és Komócsin Zoltán, az 
MSZMP Politikai Bizottsá-
gának tagja, a Központi Bi-
zottság titkára. Moszkvában 
csatlakozott a küldöttséghez 
Rapai Gyula rendkívüli és 
meghatalmazott nagvkövet. 
az MSZMP Központi Bizott-
ságának tagja. 

A szovjet és magyar zász-
lókkal díszített pályaudvaron 
a magyar delegációt Arvid 
Pelse, az SZKP Politikai Bi-
zottságának tagja. Juri j 
Andropov, az SZKP Politi-
kai Bizottságának póttagja. 

Nyikolaj Bajbakov, a szov-
jet minisztertanács elnökhe-
lyettese, az SZKP Központi 
Bizottságának tagja, vala-
mint Vlagyimir Pavlov. *a 
Szovjetunió magyarországi 
rendkívüli és meghatalma-
zott nagykövete fogadta. Ma-
gyar részről Rapai Gyula 
nagykövet mellett jelen volt 
Monori István követtanácsos 
és a nagykövetség többi ve-
zető diplomáciai beosztott-
jai, valamint Papp László, 

hazánk állandó KGST-kép-
viselőjének helyettese. 

A magyar delegáció a Ki-
jev pályaudvarról a Lenin-
hegyen kijelölt szálláshelyé-
re hajtatott. 

A küldöttség tagjai szer-
dán előreláthatólag csupán 
egy hivatalos eseményen 
vesznek részt: koszorút he-
lyeznek el a Lenin-mauzóle-
umnál és az Ismeretlen Ka-
tona sírjánál a Kreml falai 
alatt. (MTI) 

Megyei delegációnk 
Odesszában 

Mint a moszkvai rádió je-
lentette, Csongrád megye 
párt- és tanácsi küldöttségét 
meleg szeretettel fogadták 
Odesszában. A delegáció Ró-
zsa István, a megyei párt-
bizottság titkárának vezeté-
sével érkezett baráti látoga-
tásra a hős városba, hogy 

részt vegyen a Szovjetunté 
megalakulásának 50. évfor-
dulója alkalmából rendezen-
dő ünnepségeken. 

Küldöttségünk látogatását 
a város megtekintésével 
kezdte, majd megkoszorúzta 
az Ismeretlen Katona sírját 
a Fekete-tenger partján. 
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Áruk, forgalom, árak 
Országot belkereskedelmi tanácskozás 

A Belkereskedelmi Minisz-
térium — a kereskedelmi 
vállalatok vezetőinek, a me-
gyei tanácsok illetékes el-
nökhelyetteseinek, belkeres-' 
kedelmi osztályvezetőinek és 
a MÉSZÖV elnökeinek rész-
vételével — kedden tartotta 
hagyományos év végi tanács-
kozását. Az értekezleten 
részt vett és felszólalt Vályi 
Péter, a Minisztertanács el-
nökhelyettese. 

Szurdi István belkereske-
delmi miniszter beszámoló-
jában a forgalom tapaszta-
latai alapján elemezte a ke-
reskedelem idei tevékenysé-
gét, s hangsúlyozva kijaví-
tandó fogyatékosságokat, 
meghatározta a kereskede-
lempolitikai tennivalókat. A 
korábbi évekkel ellentétben 
az idén a fogyasztási cikk-
kereskedelem előreláthatólag 
nem teljesíti tervét, főleg a 
vegyesiparcikk-ágazat és a 
vendéglátás forgalma marad 
el a várakozástól. Ennél is 
figyelemre méltóbb, hogy — 
az utóbbi néhány év kedve-
ző tendenciájával ellentét-
ben — 
1 a fogyasztási cikkszerkezet 

az iparcikkek helyett is-
mét az élelmiszerek javára 
változott. 

Ez sok mindennel, például a 
közületi forgalom csökkené-
sével, a tartós fogyasztási 
cikkek egy részénél a relatív 
telítettséggel, a korszerű élel-
miszerek választékának na-
gyobb kínálatával stb. ma-
gyarázható, de nem fogadha-
tó el •—, hangsúlyozta a be-
számoló. 

A ruházati kereskedelem-
ben kívánatos a korszerű 
termékek megjelenése, még 
akkor ls, ha együttjár bizo-
nyos mértékig az átlagárak 
növekedésével. 

Feltétlenül kerülendő vi-
szont az olyan öncélú ter-
mékcserélődés — az olyan 
divatos korszerű termék-
választék —, amit a fo-
gyasztó nem tud megfizet-
ni; arról nem is beszélve, 
ha ngyanakkor a kevés-
bé korszerűbb. «e olcsóbb 

cikkek eltűnnek az üzle-
tekből. 

A viszonylagos telítettség el-
lenére is még figyelemre 
méltó a rádió, a televízió, a 
magnetofon és a háztartási 
gépek forgalma, amelynek 
kívánatos növeléséhez fo-
kozni kell a termékek kor-
szerűsítését. Az élelmiszer-ke-
reskedelemnek elsősorban a 
dolgozó nők háztartási 
munkáját könnyítő korszerű 
termékek választékát, meny-
nviségét kell növelnie, s ezen-
kívül szorgalmaznia kell a 
jobb minőséget, a megfelelő 
csomagolást. 

A vendéglátás egyik leg-
fontosabb tennivalója a tö-
megek igényeit árban ki-
elégítő. szerényebb válasz-
tékú. de bőséges kínálat 
megteremtése. 
A miniszter beszélt a fo-

gyasztásiéi kk-kereskedelem-
hez tartozó vállalatok és szö-
vetkezetek beruházási tevé-
kenységéről, majd elmondot-
ta, hogy az idén először tá-
mogatta az állam a kereske-
delmi vállalatok műszaki 
fejlesztését; 220—230 válla-
lat és szövetkezet kapott 
anyagi segítséget. Jövőre a 
vállalati hatáskörbe tartozó 
beruházásokhoz nyújtható 

állami dotáció az ideinek 
csaknem kétszerese lesz. 

A miniszter befejezésül be-
szélt a kereskedelem munka-
erő-ellátottságának problé-
máiról, s a jövő évi már is-
mert árváltozásokról, a kö-
vetendő árpolitikáról. El-
mondotta egyebek között, 
hogy jövőre néhány textil-
és ruházati termék termelői, 
illetve fogyasztói árát a for-
galmi adókulcsok változtatá-
sával mérsékelik. 

A központi intézkedéseken 
túl a kereskedelmi válla-
latok is sokat tehetnek az 
árszínvonal stabilizálásáért. 

Állapodjanak meg például 
ipari partnereikkel abban, 
hogy bizonyos cikkek fo-
gyasztói árát közös elhatáro-
zással egy-két évig nem vál-
toztatják : ez többet ér, mint 
néhány ötletszerű, időleges 
árleszállítás. 

A kereskedelmi vállalatok 
és szövetkezetek 

jobb induló készlettel, 
több szempontból kedvezőbb 
feltételekkel kezdhetik mun-
kájukat 1973-ban. így meg-
van a remény arra, hogy jö-
vőre tovább emelkedjék az 
általános áruellátás színvo-
nala — mondotta befejezésül 
Szurdi István. 

Az Apollo—17 
sikereseit leszállt 

A houstoni ellenőrző központ közép-európai idő szerint 
tegnap 14 órakor „zenés ébresztőt" rendezett az Apollo—17 
három utasának — ezúttal utoljára. 

Az űrhajósok ekkor mintegy 47 000 kilométernyire a 
Földtől, óránként 13 000 kilométeres sebességgel száguldva, 
kisebb pályamódosítást hajtottak végre. 

Az Apollo—17 amerikai űrhajó parancsnoki kabinja 
kedden, közép-európai idő szerint 20.25 órakor leszállt' a 
Csendes-óceán előre megadott térségében, a Szamoa-szige-
tektől délkeletre. A leszállásról lapunk 2. oldalán közlünk 
tudósítást, 

4 1 


